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انحصار و رقابت
در حالی که انتقادات بی شــماری از ســوی اشخاص مختلف 
در ســمت های متفاوت کشوری به وضعیت خودرو از کیفیت 
تا قیمت آن وارد اســت به نظر می رســد واردات خودرو نیز 
دستمایه ای برای تولیدکنندگان داخلی این محصول شده تا 

قیمت آن را مجدداً افزایش دهند.
خودرویی که شیوه قیمت گذاری آن مشخص نیست و به گفته 
یکی از نمایندگان اصفهان در مجلس در انتقاد به این افزایش 
قیمت ها می توان گفت قیمت خودرو مضحک شــده است و 

قابل توجیه نیست. 
باید اذعان کرد در میان همه نمایندگانی که نسبت به قیمت 
خــودرو در مقابل کیفیت ناچیز آن اعتــراض دارند و تلاش 
دارنــد صدای خود را هر ازچنــد گاهی به گوش متصدیان و 
مدیران خودرو داخلی برســانند» مضحک«، واژه ای است که 
گویای احوال این بازار است. بازاری که سال هاست با حمایت 
دولت    ها در ادوار مختلف بازار را در دســت دارد. در حالی که 
انتظار می رود در چنین شــرایطی مانند دیگر کشــورها این 
را فرصتــی برای ارائه بهترین کالا و خدمات به مشــتریان و 
مصرف کنندگان که غالبا داخلی هستند، قلمداد کنند از این 
فرصت به بدترین نوع ممکن اســتفاده کرده اند و آنچنان که 
باید کمترین احترام را به خریدران محصولاتشــان نگذارده و 
نمی گذارند. و حالا پس ازگذشــت سال ها با هدف شکستن 
انحصار بازار خودرو با اقدامات برخی نمایندگان و چراغ سبز 
سازمان صمت و مجوز دولت اینک که در یک قدمی واردات 
خودرو هســتیم این بار خودروســازان خواهش کرده اند به 
موازات این اتفاق، محدودیت های قیمت گذاری برای صنایع 

خودروسازی برداشته شود.
بــه طور جــدی می تــوان این ســؤال را مطــرح کرد که 
خودروســازان دقیقاً نگران چه چیزی هســتند؟ پر واضح 
اســت کــه تولیدکنندگان بیــش از همه در جریــان امور 
 واردات خودرو هســتند و از تعداد و قیمت آن بیش از همه
مطلــع هســتند، آیا واردکــردن تعداد محدود خــودرو یا 
قیمت هایــی که طبق گفته وزیر صمت از بیش از ســیصد 
میلیون تومان اســت و آنچنان هم که باید اقتصادی نیست 
به این میزان باید باعث نگرانی بازاری باشد در بیش از چهار 

دهه است در انحصار آنهاست؟ 
اگر قرار باشد واردات خودرو به جای ایجاد رقابت در کیفیت 
تنها رقابت در قیمت را به همراه داشته باشد موضوعی است 

که از هم اکنون نسبت باید به آن هشدار داد. 3

 شهردار منطقه یک شیراز:

 اجرای عملیات 
گسترده روکش 

آسفالت معابر
3 منطقه یک
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رئیس مجلس بیان کرد: 
تمرکز بر خانواده  در برنامه 

هفتم و بودجه سال آینده
قالیباف، رئیس مجلس  ایســنا- محمدباقر 
شورای اسلامی در جلسه علنی مجلس  پس 
قرائت گزارش مشــترک کمیسیون های  از 
فرهنگی، اجتماعی و بهداشــت و درمان در 
مورد نحوه عملکرد دستگاه های مسئول در 

اجرای قانون حمایت از خانواده و...

تعرفه های غیر یارانه ای در انتظار مشترکان پرمصرف
صفحه 5

رئیس قوه قضاییه: 
گذشت زمان نشان داد وجود 

دادگاه های انقلاب چقدر حیاتی 
است

 حجت الاســلام غلامحسین محســنی اژه ای، 
رئیس قوه قضاییه در ادامه بازدیدهای میدانی 
خود از مراجع و مراکز قضایی از دادسرا و دادگاه 

2انقلاب اسلامی  تهران بازدید کرد...

وزیر کشور: 
برنامه تحول جمعیت با عنوان

»مسیر نجات« تدوین شد
احمــد وحیــدی، وزیر کشــور در جریان 
بررسی نحوه عملکرد دستگاه های مسئول 
در اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت در جلســه علنی مجلس شورای 

اسلامی گفت: سیاست های... 2
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 بهره برداری از خط دو مترو شیراز تا پایان سال 1401 
خبری اســت که به نقل از مســئولان شهری شیراز 
چندین مرتبه تکرار شــده است. وعده ای که می تواند 
شمال به جنوب شهر شیراز را زیر پوشش خطوط ریلی 
ببرد. خط مترو که در یک دهه گذشته کلنگ زنی شد، 

اکنون در قرن جدید و ســال 1401شهردار شیراز از 
افتتــاح و بهره برداری فاز یک خــط دو مترو خبر داد. 
محمدحســن اسدی، شهردار شــیراز از آغاز عملیات 
اجرایی توسعه شــمال شرقی خط ۲ قطار شهری این 

کلان شهر از روز شنبه آینده،...

پیشروی قطار 
شهری تا میدان کلبه

شهردار شیراز:

 آغاز عملیات اجرایی توسعه شمال شرقی خط ۲ مترو شیراز

برای شب یلدا 
با کمبود کالا 

صفحه 7مواجه نیستیم

صفحه 3

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری فارس:
3برای دفاع از کشور و مردم نیازمند تقویت فرهنگ ایثار و شهادت هستیم استاندار شیراز: 

3    نگذاریم نقشه جامع علمی در بایگانی ها خاک بخورد

صفحه 3

قابل توجه مشترکین محترم دولتی 
و خصوصی روزنامه سبحان

بدین وسیله به اطلاع می رساند ارائه فاکتور 
چاپ آگهی و آبونمان اشتراک توسط نماینده 
قانونی روزنامه بــا معرفی نامه ممهور به مهر 
روزنامه انجام می شود و واریز مطالبات آن نهاد 
صرفاً به شماره حساب جاری 0100044440001 
بانک صنعت و معدن به نام مؤسسه فرهنگی 
هنری دنیای اندیشــه سبحان قابل پذیرش 

است.

باید از نعش ما رد شوند تا جزایرمان 
در خلیج فارس را بگیرند

 
ایسنا- دریادار علیرضا  تنگسیری، فرمانده نیروی دریایی 
ســپاه اظهار کرد: دشــمن فرامنطقه ای در منطقه خلیج 
فارس، دریای عمــان و اقیانوس هند باید از جســد من 
و همرزمانم بگذرد تا دســتش به کشــورمان برسد البته 
دشمن این را می داند که در شکست دادن ما ناتوان است.
اجازه نمی دهیم دشمن سرزمین نیاکان ما را از ما بگیرد

وی با اشاره به اهمیت خلیج فارس ادامه داد: در نقشه های 
قدیمی به زبان های قدیمی همواره خلیج فارس به همین 
نام نامیده شــده است البته اعرابی که با ما عداوت ندارند 
این منطقه را خلیــج می نامند اما آنهایی که با ما عداوت 
دارنــد، آن را خلیج عربی می نامنــد در حالی که در همه 
نقشــه ها اینجا خلیج فارس نامیده شــده است. تا غیرت 
ایرانیان وجود دارد، پرچم، کشــور دین مــا باید در این 
منطقــه بماند. وی با اشــاره به اهمیت جزایــر ایرانی در 
تنگه هرمز گفت: اگر بوموســی را از دست بدهیم، جزیره 
ســیری که محل اســتخراج نفت و گاز ایران اســت را از 
دســت می دهیم و سپس تنب بزرگ و تنب کوچک یعنی 
بهترین محل صید ماهی را از دست می دهیم. عمیق ترین 
نقطه خلیج فارس در همین منطقه اســت و مکان بسیار 
مهمی برای کشــور است و اگر این منطقه از دست برود، 
دیگر تســلطی بر خلیج فارس نداریم پس باید از نعش ما 
رد شــوند تا این جزایر را از ما بگیرند. ما اجازه نمی دهیم 
دشمن ســرزمین ما که نیاکان ما آن را حفظ کرده اند از 

ما بگیرد.
دلتان قرص نیروی دریایی ایران روی پای خود ایستاده 

است
وی درباره شرایط نیروی دریایی کشورمان نیز بیان کرد: 
به ملت خود می گوییم جمهوری اسلامی در دوران تحریم 
کامل، شناورش ســه برابر شناور آمریکایی سرعت داشته 
و به ۹0 نات می رســد. موشــک هایی داریم که دشــمن 
فکــر آن را هم نمی کند. امکانات و ســلاح هایی را که در 
رزمایش ها نمایش می دهیم، موشــک هایی نیست که در 
عملیات واقعی اســتفاده می کنیم. سلاح های خود را که 
نمی توانیم نمایش دهیم اما دلتان قرص باشد ما روی پای 
خود ایســتاده ایم. وی افزود: در دوران دفاع مقدس ما در 
مقابل آمریکا ۹ شــهید دادیم و از آمریکا بیش از50 نفر 

کشته گرفتیم.

وزارت ارشاد روی شعار »فرزند 
بیشتر، زندگی بهتر« کار کند

 ایســنا- کاظم فروتــن، دبیر ســتاد جوانی جمعیت 
کشــور در جریان بررسی گزارش مشترک کمیسیون 
های فرهنگی، اجتماعی و بهداشــت در مورد عملکرد 
دســتگاهها در اجرای قانون حمایت از خانواده با بیان 
اینکه ســتاد ملی جمعیت تاکنون ســه جلسه با 3۲ 
مصوبه داشــته اســت، گفت: باید عــلاوه بر توجه به 
قانون، به فرهنگ ســازی توجه شــود؛ فرهنگ سازی 
موضوعی نیست که یک شبه بتوان به آن دست یافت. 

در فرهنگ سازی غفلت شده است.
فروتن اضافه کرد: در ســال 13۹0 تعداد ازدواج ۸74 
هزار بود که این در ســال 1400 به 570 هزار کاهش 
پیدا کرد. تعداد طلاق در ســال ۹۹ حدود 143 هزار 
بود که در سال 1400 به ۲00 هزار افزایش پیدا کرد. 
نرخ باروری در ســال 13۹0، 1/7۹ بود که در ســال 
1400 نرخ بــاروری به 1/۶5 رســید. همچنین نرخ 
ســالمندی ۸/3 بود و اکنون به 10/5 رســیده است. 
این اعداد نشــان می دهد که مــا بحرانی را در حوزه 
ازدواج، طلاق و ســالمندی پیش رو داریم که باید به 

آن توجه کنیم.
وی با بیان اینکه بعد از گذشــت یک سال از تصویب 
قانــون جوانی جمعیت هنوز تبلیغــات لازم در مراکز 
دیده نمی شود، گفت:  قبلا این شعار بود که » فرزند 
کمتر زندگی بهتر« اما الان چرا این شــعار نیست که 
»فرزند بیشــتر، زندگی بهتر«؟ باید وزارت ارشــاد و 

رسانه ملی روی آن کار کنند.
فروتن ادامه داد: باید نگرش تغییر کند چون شــاید با 
افزایش آگاهی فرزندآوری هم محقق نشود؛ اگر روی 
استحکام خانواده کار شود فرزند صالح متولد می شود. 

خلف وعده شرکت ها؛ پرداخت سود 
سهام عدالت را به تاخیر انداخت

 
ایرنــا- وزارت امــور اقتصــادی و دارایی در پاســخ 
به گــزارش روزنامه مردم ســالاری با عنــوان »بازی 
وعده های تأخیری با روان دهک های پایین در ســهام 
عدالت« گفت: دولت سیزدهم از زمان روی کار آمدن 
ســعی کرده با افتخار برای رفع مشکلات جامعه اقدام 
کند. درباره پرداخت سود سهام عدالت همان طور که 
رئیس ســازمان خصوصی اعلام کرده بود مقرر شــده 
بود که پایان آذرماه بخش نخست این سود به حساب 
سهامداران واریز شود، اما در این بین برخی مشکلات 
موجب شــد تا این زمان کمی با تغییر همراه شــود.  
مشکل اصلی در واریز سود سهام عدالت به خلف وعده 
و تخلف شرکت های سهام عدالتی برمی گردد که سود 

خود را واریز نکرده اند.
این در حالی اســت که شــرکت های بورسی موظف 
هستند مشخص ســودها را به حساب سپرده گذاری 
مرکزی واریز کنند؛ اما در حال حاضر اکثر شــرکت ها 
از این اقدام خودداری کرده اند.بر این اســاس سازمان 
بورس به عنوان متولی بازار ســرمایه پیگیر واریز سود 
ســهامداران از این شرکت ها اســت تا در سریع ترین 

زمان ممکن به حساب سهامداران واریز شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

اولین خودروهای وارداتی هفته آینده در گمرک خواهد بود
 افزایش ۳۲ درصدی تولید خودرو به نسبت سال گذشته

تسنیم، سیدرضا فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت در جلسه 
علنی مجلس گفت: اگر به دنبال تعادل در بازار خودرو هســتیم باید 
عرضه و تقاضا را به هم نزدیک کرد و هر چقدر شــکاف عرضه و تقاضا 

بیشتر باشد بازار متلاطم تر و تحت تأثیر نرخ ارز خواهد بود.
افزایش 32 درصدی تولید خودرو به نسبت سال گذشته

وی افزود: در ۸ ماهه اول ســال جاری نسبت به ۸ ماهه سال گذشته 
3۲ درصد عرضه خودروی ســواری افزایــش پیدا کرد و همچنین در 
آبان ماه 1۲۲ هزار دســتگاه انواع خودروهای ســبک و سنگین تولید 
شده که تولید آبان ماه سال جاری رکورد 5 ساله را شکست. همچنین 
خودروهای ســنگین نیز 17۶ درصد افزایش پیدا کرد و بر روی توازن 

تولید کنندگان متمرکز شدیم.
فاطمی امین گفت: ســال گذشته خودروسازانی غیر از ایران خودرو و 
ســایپا حدود 70 هزار خودرو تولید کردند و در ســال جاری به ۲00 
هزار دستگاه رسیده است، یعنی سهم تولید خودروهای از 7 درصد به 

15 درصد افزایش پیدا خواهد کرد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شد: دستاوردهای خوبی در حوزه 
تولید داشتیم و شیب تولید خودرو افزایشی بوده و ایران خودرو اوایل 
امســال قول داد که حدود 10 هزار دســتگاه و ســایپا حدود ۸ هزار 

دستگاه تولید کند.
برای تنظیم بازار نیاز به واردات داریم

فاطمی امین یادآور شــد: هفته گذشــته ایران خودرو طی یک هفته 
15 هزار دســتگاه و سایپا  حدود 11 هزار دستگاه خودرو تولید کرده 
اســت. همچنین اگر بتوانیم واردات را محقق کنیــم؛ عرضه و تقاضا 
متعادل خواهد شــد و موضوع واردات ارز اوایل سال جاری به صورت 
جدی پیگیری شــد و با همراهی رئیس ســابق کمیسیون صنایع در 
جلسات مجمع تشخیص مصلحت نظام شرکت کردیم و استدلال های 
مــا را پذیرفت که برای تنظیم بازار بــه واردات نیاز داریم و در نهایت 
طرح مذکور تصویب شــد و دغدغه هایی در مــورد تأمین ارز خودرو 
وجود داشــت که با مذاکــرات صورت گرفته با بانــک مرکزی موفق 

شــدیم و اوایل شــهریور 1401 آیین نامه خودرو در دولت تصویب و 
هیئــت تطبیق ایراداتی به آن وارد کرد که در اوایل آبان ماه در نهایت 
آیین نامه قطعی شد. وی ادامه داد: طی دو ماه گذشته فراخوان دادیم 
و 400 متقاضــی برای واردات خودرو تقاضا دادند که از این تعداد ۲7 
متقاضی دارای شــرایط اولیه بودند و 4 متقاضی ثبت ســفارش انجام 
دادند که در نهایت هفته آینده خودروهای وارداتی وارد گمرک خواهد 
شد و در واقع این پروسه تنها دو ماه زمان برد در حالی که سال 13۸۲  

تا 13۸4 که واردات خودرو مجاز شد، دو سال طول کشید.
بازار خودرو به بازار سوداگری تبدیل شده است

وزیر صمت گفت: بر این اساس برخی از خودروها از قرعه کشی خارج 
شــدند و با واردات خودروها، عرضه را افزایــش خواهیم داد؛ به دلیل 
اینکــه بین عرضه و تقاضا شــکاف وجود دارد، بازار خــودرو به بازار 
ســوداگری تبدیل شده است و طی 3 تا 4 سال گذشته همواره قیمت 
خودرو در بازار آزاد با قیمت دلار بالا و پایین شده است و هر زمان که 
قیمت ارز افزایش یافته، قیمت خــودرو نیز افزایش یافته و با کاهش 
قیمــت ارز قیمت خودرو نیز کاهش یافته اســت، به دلیل اینکه بین 
عرضه و تقاضا شــکاف وجود دارد و در واقع افرادی برای حفظ ارزش 
پولشــان و پیشگیری از تورم انتزاعی نســبت به خرید سکه و خودرو 
اقدام می کنند و خودرو به نادرســتی تبدیل به کالای سرمایه ای شده 

که نباید می شد.
قرعه کشی خودرو به تدریج حذف می شود

فاطمی امین افزود: بنابراین اگر به دنبال تعادل در بازار خودرو هستیم 
باید همان طــور که عرضه را افزایش می دهیم بــر روی این موضوع 
نیز متمرکز شــویم و برای کاهش قیمت خودرو باید هر چه ســریع تر 
طرح مالیات بر عایدی سرمایه تصویب شود، خوشبختانه این طرح در 
دستور کار مجلس و کمیسیون تخصصی بوده که تقاضا داریم در اسرع 

وقت تصویب شود تا سوداگری ها در بازار خودرو کاهش یابد.
فاطمی امین بیان کرد: برای خودروهای شرکت سایپا قرعه کشی نداریم 
و بــرای برخی از خودروهای ایران خودرو نیز این کار انجام شــده و با 

روندی که در تولید و واردات وجود دارد این موضوع حل خواهد شد.
مشکلات ارزی را رفع می کنیم

وی با یــادآوری اینکه عرضه و تقاضای بازار خودرو متوازن نیســت، 
گفت: این موضوع ناشــی از آشــفتگی نظام ارزی است؛ تلاطم ارزی 
بر روی فولاد و لوازم خانگی تأثیر نداشــت زیرا توانســتیم در فرصت 
محدودی عرضه ورق فولاد را به تقاضا برســانیم بنابراین قیمت فولاد 
تحت تأثیر شــوک های ارزی قرار نگرفت و این یعنی اقتصاد مقاومتی 
زیرا تــاب آوری را افزایش دادیم تا با شــوک های بیرونی قیمت ها به 
هم نریزد و همان طور که توانســتیم بازار فــولاد و لوازم خانگی را از 
آشــفتگی های ارزی رها کنیم، با کمک شــما نمایندگان نیز خواهیم 

توانست بازار خودرو را از آشفتگی های ارزی نجات دهیم.
صنعت خودرو صنعتی پرچالش است

عضو کابینه دولت ســیزدهم بــا بیان اینکه صنعــت خودرو صنعتی 
پرچالش اســت، یادآور شد: ما 4 سال برای اصلاح این صنعت از شما 
نمایندگان زمان خواســتیم و برنامه ای 3 مرحلــه ای تهیه کردیم که 
اولین برنامه سواد تولید بوده که محقق شده است و باید به ما فرصت 

داده شود تا برنامه مذکور را به مرور اجرایی و عملیاتی کنیم.
برای نخستین بار در کشور خودروهای ناقص فراخوان شدند

وزیــر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: در ســال جاری 3 خودرو را 
از رده خــارج کردیم و تا ســال آینده نیز 1۲ خــودروی جدید وارد 
بازار خواهد شــد و در گذشته به هیچ وجه چنین اتفاقی نیفتاده بود؛ 
یکی از چالش های عمده ما در صنعت خودرو تشــکیلات شبه دولتی 
اســت و بخشــی از آن با تغییر مدیران اصلاح خواهد شــد و یکی از 
موضوعات دیگر واگذاری خودروسازان است که از سال گذشته به این 
موضوع ورود کردیم و دو هفته گذشــته مجوز اولین واگذاری شرکت 
خودروسازی صادر شد و برای نخستین بار در کشور خودروهای ناقص 
فراخوان شــدند و بیش از 100 پروژه کیفیت در حوزه خودرو در حال 
اجرا اســت و جایگزینی محصولات نیز اتفاق افتاد و ســال آینده نیز 

اولویت هایی را نیز پیش بینی کردیم.

ایرنــا- معاون نخســت وزیر چین کــه به منظور توســعه روابط دو 
کشــوردر صدر هیئتی تجاری و اقتصادی از دیروز وارد ایران شــده 
بود، در ادامه دیدارها و برنامه های خود ظهر روز گذشــته برای دیدار 

با رئیس جمهوری اسلامی ایران به پاستور رفت.
ســید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشــورمان در این دیدار با بیان 
اینکه روابط جمهوری اسلامی ایران و چین از ابتدای پیروزی انقلاب 
اســلامی همواره در حال گسترش بوده اســت، گفت: برخی مواضع 
مطرح شــده در ســفر اخیر رئیس جمهور چین بــه منطقه موجب 
ناخرســندی و گلایه مندی ملت و دولت ایران شــده و مطالبه جدی 

ایران جبران مواضع بیان شده است.
رئیســی حضور هیئت چینی در ایران را برای توســعه همکاری های 
اقتصادی و تجاری دوکشور مهم دانســت و با اشاره به توافقات مهم 
انجام شــده در دیدارهای قبلی رؤســای جمهور دو کشور بر تلاش 

مسئولان دو طرف برای اجرایی شدن آنها تأکید کرد.
هو چون هوا، معاون نخســت وزیر چین نیز در این دیدارضمن ابلاغ 
سلام  گرم شــی جین پینگ، رئیس جمهور چین به رئیس جمهوری 

اســلامی ایران، بر اراده چین برای توســعه روابط بــا ایران قوی، به 
عنوان راهبرد دائمی این کشــور وتغییر ناپذیری این اراده تأکید کرد 
و گفت: عزم چین برای تقویت و تعمیق روابط با جمهوری اســلامی 
ایران فــارغ از تحولات منطقه ای و بین المللی تداوم خواهد داشــت. 
معاون نخســت وزیر چین تصریح کرد: چین همواره به حاکمیت ملی 
و تمامیت ارضی جمهوری اســلامی ایران احترام گذاشته و از تلاش 

ایران برای تأمین منافع اساسی خود حمایت می کند.
معاون نخســت وزیــر چین همچنیــن از نتایج دیدارهــای خود با 
مقامات ایرانی به رئیس جمهوری اســلامی ایران گزارش داد. بر این 
اســاس با آغاز اجرایی شدن عملیات ســرمایه گذاری مشترک ده ها 
میلیــارد دلاری و توســعه همکاری های اقتصــادی صنعتی، انرژی، 
ترانزیت و مالی و بانکی، طرفین گام بلندی در راســتای اجرایی شدن 

همکاری های راهبردی و توسعه ای در روابط دو کشور بر می دارند.

رئیس جمهور:  

مواضع رئیس جمهور چین موجب گلایه مندی شد

چرا صدور پروانه های ساختمانی در شیراز دو مرحله ای شد؟

 تعالی خدمت رسانی ، زوال بروکراسی 
رئیس کمیسیون معماری، شهرسازی و هوشمندسازی شورا: 

صدور پروانه شهرسازی دو هفته ای می شود


